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برای تجدیدپذیرها فراهم شد
وزیر نیرو از امکان اتصال برق بین ایران و ترکیه و از آن 
گفت: تولیدکنندگان  طریق با اتحادیه اروپا خبر داد و 
کبر  برق تجدیدپذیر هم می توانند برق صادر کنند.  علی ا
محرابیان در مراسم افتتاح نوزدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت آب و سیزدهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر با بیان اینکه خطوط لازم بین ایران و ترکیه 
احداث شده و آزمایش های لازم را با موفقیت انجام داده 
است، اظهار کرد: از این به بعد امکان صادرات برق ایران 
به بازار ترکیه و از آن طریق اتحادیه اروپا فراهم شده است. 
به گفته وی امکان صادرات برق تجدیدپذیر فراهم شده 
است و تولیدکنندگان برق تجدیدپذیر هم می توانند برق 

صادر کنند. 
وزیر نیرو با بیان اینکه انرژی های تجدیدپذیر افق های 
توسعه را با تحول روبه رو کرده است، تصریح کرد: انرژی های 
و  فراز  با  اقتصادی  مسائل  تابع  ایران  در  تجدیدپذیر 
نشیب های فراوانی همراه بوده است، این نوع انرژی در 
سایه نیروگاه های حرارتی و یارانه های سوخت نتوانست 
سهم اقتصادی مربوط به خود را تامین کند و موجب شد به 
رغم وجود ناترازی ها در برق کشور آنطور که باید نتوانیم به 
میزان لازم از این فناوری در تامین انرژی و برق کشور بهره مند 
شویم. وی با بیان اینکه به واسطه توسعه تجدیدپذیرها، در 
کنار پاسخگویی و رفع ناترازی انرژی برق در کشور، می توانیم 
در مسیر حفظ محیط زیست و نیز برطرف کردن ناترازی 
در منابع آب کشور گام های موثری را برداریم، گفت: در 
نیروگاه های حرارتی برای تولید برق در یک واحد باید تا ۱۰ 
چاه آب حفر شود و منابع آبی منطقه صرف تولید برق کشور 
می شود، با در نظر گرفتن راندمان نیروگاه های حرارتی بخش 
قابل توجهی از این منابع اتلاف می شوند.  وی تصریح کرد: 
در قوانین و مصوبات امروز مجلس شورای اسلامی و دولت 
تقاضای کافی برای تجدیدپذیرها به وجود آمده است، به 
طوری که از زمان رونمایی از تابلوی سبز بورس انرژی همه 
روزه شاهد معامله در این بازار هستیم و عرضه کننده و 
مصرف کننده بخش خصوصی در یک فضای کاملاً رقابتی 
اقدام به خرید و فروش انرژی تجدید پذیر می کنند. محرابیان 
ضمن دعوت از همه فعالان اقتصادی کشور برای توجه ویژه 
به این عرصه از تدوین و امضای آیین نامه ای برای صادرات 
برق تجدیدپذیر به صورت پایدار خبر داد و گفت: موضوع 
صادرات برق سالیان سال است که مورد نقد و بررسی قرار 
دارد و با چالش هایی همراه است، اما با مطالعات کارشناسی 
و بررسی های بسیار دقیق آیین نامه ای تدوین شده که 
امکان را برای صادرات برق تجدید پذیر به صورت پایدار 
فراهم می کند. به گفته وی این آیین نامه و قرارداد این اجازه 
را می دهد که تولیدکنندگان تجدیدپذیر طی ۸ ماه در سال 
بدون محدودیت برق را صادر کنند و پیرو آن برای پیشبرد 
این مهم همه امکانات وزارت نیرو در خدمت تولیدکنندگان 
قرار می گیرد. محرابیان در خصوص برقراری خطوط پایدار 
و مطلوب بین ایران و سایر کشورها گفت: تولید کنندگان 
بخش خصوصی می توانند از این امکان استفاده کنند و 
چهار ماه در سال که کشور با ناترازی برق روبه روست، از 
طریق بورس انرژی و تابلوی سبز که قیمت های آن مشابه 
قیمت های صادراتی است، اقدام به مبادله برق در داخل 
کشور کرده و در ۸ ماه دیگر برق تولیدی را به سایر کشورها 

صادر کنند. 
کنون خطوط پایدار مناسب  وزیر نیرو با بیان اینکه هم ا
کستان و نیز ایران و ترکیه احداث  تبادل برق بین ایران و پا
شده است، گفت: بستر مناسب برای اتصال شبکه برق ایران 
به ترکیه و در ادامه اتحادیه اروپا به بهره برداری رسیده است. 
وی با بیان اینکه بر این اساس امروز در بازار اتحادیه اروپا و 
ترکیه امکان مبادله روزانه و ساعتی برق برای تولیدکنندگان 
کید کرد: هدف ما از ایجاد این خطوط  فراهم شده است، تا
، برق و انرژی را وارد  مبادله انرژی برق است که در زمان نیاز
می کنیم، تقریباً در ۸۰ درصد ایام سال امکان صادرات برق 
فراهم است. او با بیان اینکه مسأله اصلی تامین نیاز برق 
داخل کشور با حفظ حقوق و سودآوری تولید کنندگان 
کنون عملیات اجرایی احداث بیش از  است، گفت: هم ا
۱۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر آغاز شده است. وی 
افزود: در کشور تولیدکنندگان در حال احداث واحدهای 
تجدیدپذیر هستند که بخشی از آن به بهره برداری رسیده 
و امکان بومی سازی پله به پله این صنعت وجود دارد. وی 
به ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان در صنعت برق 
مصوب مجلس شورای اسلامی اشاره کرد و افزود: در این 
قانون پیش بینی شده تا ۵ درصد برق صنایع طی ۵ سال 
توسط انرژی های تجدید تامین شود و بر این اساس همراه 
با رشد صنعت شاهد رشد تجدیدپذیرها نیز خواهیم بود. 
وزیر نیرو با بیان اینکه بر اساس این قانون باید ۲۰ درصد 
انرژی مورد نیاز دستگاه های دولتی نیز توسط انرژی های 
گر امکان ساخت نیروگاه در این  تجدیدپذیر تامین شود و ا
دستگاه ها وجود ندارد، می توانند از طریق بورس انرژی اقدام 
به خرید برق کنند، گفت: در بخش تجاری و خانگی نیز به 
مرور زمان، تقاضاهایی را برای تولید تجدیدپذیر خواهیم 
داشت؛ نکته مهم این است که باید کشش تولید تجدید 

پذیر رو به جلو باشد.  
وی با بیان اینکه استراتژی توسعه کشور مبتنی بر تقویت 
انرژی و حوزه های مربوطه است گفت: در دی ماه امسال 
شاهد رشد مصرف برق در بخش صنعتی کشور بودیم که به 
معنای رشد تولید است، برای مثال صنایع سیمان و فولاد 
کشور در دی ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد بیش از ۲۹ درصدی را در مصرف برق به ثبت رسانده که 
به معنای رشد تولید نیز است.  وزیر نیرو از تامین اعتبار برای 
تکمیل بلندترین سد کشور با عنوان سد بختیاری خبر داد و 
گفت: با مطالعات کارشناسی و بررسی های بسیار دقیق آیین 
نامه  صادرات پایدار برق تجدید پذیر تدوین شده است.  وی 
با بیان اینکه سرانه آب تجدیدپذیر طی ۴۰ سال گذشته برای 
هر ایرانی سالانه ۶۵۰۰ مترمکعب بود، اما این عدد در حال 
حاضر به دلایلی چون رشد جمعیت و شرایط اقلیمی و نیز 
کاهش بارش ها به حدود ۱۳۰۰ مترمکعب رسیده است، اظهار 
کرد: مصرف آب در همه بخش ها از جمله صنعت و کشاورزی 
رشد چشمگیر و فزاینده ای داشته به طوری که تولیدات 
کشاورزی از ۳۰ تا ۴۰ میلیون تن به بیش از ۱۳۰ میلیون تن در 

سال رسیده است. 

کستان آغاز  کره صادرات گاز ایران به پا    14 سال پیش مذا
شد و بر این مبنا مقرر شد گاز ایران از عسلویه به آسیای شرقی 
کنون فقط ایران به تعهدات خود برای  برسد. که از آن زمان تا
ساخت این قرارداد با سرمایه ای بالغ بر 1 ونیم میلیارد دلار عمل 
کرده و هیچ دستاورد دیگری برای ایران به همراه نداشته است. 
کستان در این خصوص  چرا ایران نسبت به عهدشکنی پا
کستان در این زمینه در مجامع بین المللی به  شکایتی از پا

عمل نمی آورد؟
به نتیجه نرسیدن راه اندازی خط لوله گازی صلح بیش از 
آنکه حاصل مشکلات و موانعی مانند تحریم و... باشد، حاصل 
سنگ اندازی و تصمیم گیری کشورهایی مانند روسیه، چین، 
ترکیه و... است که از انتقال گاز ایران به اروپا منفعت نمی بردند 
و در نتیجه با جایگزین شدن خط لوله دیگری در صدد برآمدند 
تا ترکیه هاب گاز منطقه شود و روسیه نیز بتواند به طور دربست 
کامل این بازار در اروپا را در اختیار گیرد. این در حالی است که 
ایران نزدیک به یک و نیم میلیارد دلار برای احداث این خط لوله 
هزینه کرد و قرارداد آن هم در دولت های نهم و دهم بسته شد و بر 
کستان نیز هزینه ساخت این خط لوله در  این اساس مقرر شد تا پا
کشور خود را بپردازد ولی به محض اینکه نوبت ادامه این قرارداد 
کستانی گفت پول ندارم این خط لوله  کستان رسید، طرف پا به پا
کستان احداث کنم و در پاسخ ایران جهت  ک پا را در داخل خا
دریافت مطالبه خلف وعده در قرارداد گفت حالا که نداری طبق 
قرارداد خسارت پرداخت کن و این بحث ها در دولت های یازدهم 
و دوازدهم مطرح شده بود . البته در دولت سیزدهم این موضوع 
کستان خسارت گرفته  پیگیری نشد ، در حالی که باید از دولت پا
کستان به دلیل اینکه به قراردادش  شود . ایران حتی می تواند از پا
احترام نگذاشته به مراجع داوری یا قضائی بین المللی شکایت 
کستان نیز خود به این اشراف دارد که هزینه شکایت  کند، اما گویا پا
و پیگیری در مجامع بین المللی نه از نظر مالی و نه حقوقی و.... 
برای ایران مقدور نیست. در حقیقت خط لوله صلح قرار بود بین 
کستان به عنوان دو نیروی اتمی  تعادلی بین دو کشور هند و پا
شکل گیرد، اما با سیاست گذاری های روسیه خط لوله تاپی با 
کستان، هندوستان و افغانستان،  حضور کشورهای ترکمنستان، پا
جایگزین شد و دیگر نیازی به خط لوله صلح احساس نشد و چین 
هم به همین منظور، ۳۰ میلیارد دلار در حوزه پتروشیمی در بندری 
کستان سرمایه گذاری کرد وهند همزمان با چین از خط  ترانزیتی پا

لوله صلح منصرف شد و خط لوله تاپی را نسبت به صلح اولولیت 
داد و تصمیم گرفت به جای آن در چابهار به منظور رقابت پذیری 

با چین سرمایه گذاری می کند تا منافع خود را داشته باشد. 
کستان از ادامه حضور و مشارکت در خط لوله گازی     چرا پا
صلح سرباز زد و به چه دلیل ایران به صورت جدی پیگیر این 

تخلف در مجامع بین المللی نیست؟
در زمان انعقاد این قرارداد هم بسیاری از کارشناسان در این 
باره معترض بودند و می گفتند که هنوز ایران فاقد توان تولید گاز 
کستان  برای انتقال حجم مورد نظر گاز است و از سوی دیگر پا
نیز فاقد تکنولوژی مورد نظر برای حضور در این خصوص است و 
از سوی دیگر سرمایه چندانی در این زمینه ندارد، از سوی دیگر 
تصمیم گیری برخی از کشورها مانند پوتین رئیس جمهوری روسیه 
بر این قرار گرفت که گاز ایران به اروپا نرسد و به این ترتیب ترکیه 
جایگزین جدی برای ایران معرفی شد، در حالی که در همان 
زمان با توجه به روابط خوب ایران با ترکمنستان رایزنی هایی به 
منظور انتقال گاز ایران و ترکمنستان و شاه دنیز صورت گرفته بود 
و موافقت هایی با اروپا نیز در این خصوص صورت گرفته بود و خط 
لوله ای با محوریت کشور اتریش نیز طراحی شد تا ایران تبدیل 
به هاب گاز منطقه شود، اما روسیه با رایزنی های صورت گرفته با 
دولت های نهم و دهم موفق شد تصمیم گیری های صورت گرفته 
در این خصوص را باطل کند و پیشنهاد جدید ساخت خط لوله 
صلح شکل گرفت، اما در حقیقت این به نوعی بازی بود که حدود 
۳۰ میلیارد مترمکعب گاز ایران از طریق ترکیه به اروپا عملیاتی نشود 
و گاز اروپا به طور کامل دربست در اختیار روسیه و ترکیه قرار گرفت، 
در حالی که در همان زمان دولت های هفتم و هشتم سرمایه گذاران 
مختلف برای حضور در قراردادهایی به شکل بیع متقابل یا بای بک 
اعلام حضور کردند، اما منتفی شد. حتی در آن زمان طراحی های 
اولیه صورت گرفت تا گاز طبیعی ایران به شکل مایع )ال ان جی( 
تبدیل شود، )همان پروسه ای که در حال حاضر قطر در میدان 
گازی پارس جنوبی انجام می دهد و درآمد دارد(، یا تبدیل و تولید 
بنزین از گاز و... که باز هم به دلیل مانع تراشی های در آن زمان 

منتفی شد و به مرحله عمل نرسید. 
    بیش ترین مخالفت برای انعقاد قراردادهای مرسوم در 

آن زمان از سوی چه کسانی و با چه توجیهاتی صورت گرفت؟
قراردادهای مذکور با هدف جذب سرمایه گذار برای ایران 
به عنوان کشوری که دومین منابع گاز دنیا را در اختیار داشت 
می توانست در زمان دولت های هفتم و هشتم آورده های فراوانی 
برای کشور به همراه آورد، اما مخالفت ها در دولت احمدی نژاد 
سرانجام همه این توافق ها را باطل کرد و شاید الان بهترین زمان 
باشد که از مسئولانی که در زمان های مختلف مانع از شکل گیری 
این قراردادها شدند که در آن زمان از آنها به عنوان دولت پنهان 
و دست های پنهان برای اجرای مصوبه های دولت یاد می شد، 
پرسید که دلیل این مخالفت ها در آن زمان چه بود و چرا برخی از 
کنون در دولت و وزارت نفت و یا مجلس  همان مسئولان که هم ا
حضور دارند و با شور و هیجان از امضای قراردادهای شیرینی سخن 

می گویند که همان زمان با آن مخالفت می کردند. به درستی الان 
باید همین مسئولان پاسخگو باشند که چرا قراردادهای خوب آن 
زمان با تصمیم گیری افرادی مانند احمدی نژاد فسخ شد؟ چرا 
الان درصدد این هستند که با شرایط ضعیف دوباره قراردادهای 
قبلی را احیا کنند وتحت عنوان قراردادهای شیرین، آنها را رسانه ای 
می کنند؟ در حقیقت متحیر از این هستم که این قراردادهای 
جدید از کدام نوع قراردادهای نفتی هستند که مورد تایید در 

شرایط حال حاضر قرار گرفته اند؟
   آیا پیگیری ایران در خصوص خلف وعده های صورت گرفته 
درباره ساخت خط لوله صلح همچنان از نظر حقوقی اعتبار 

دارد و در صورت پیگیری ایران چه اتفاقاتی رخ می دهد؟
کستان در پروسه خط لوله صلح انصراف داد و خیلی علنی  پا
گفت من هزینه ای را پردادخت نمی کنم و از پرداخت هزینه های 
این خط لوله انصراف داد و به خط تاپی چسبید و به حمایت غرب، 
چین، روسیه در خط تاپی بسنده کرد. روسیه نیز از سوی دیگر 
کستان تبدیل شد تا ایران معطل شود و گاز  بزرگ ترین حامی پا
ایران برای تولید و انتقال به اروپا نرسد و از سوی دیگر هم خط لوله 
کو که قرار بود از ایران بگذرد و قرار شد با خط لوله ای که از عرض  نوا
دریای خزر می گذرد، گاز ترکمستان را انتقال بدهند تا آذربایجان و 
سپس از مسیرترکیه به اروپا انتقال پیدا کرد به این ترتیب ایران از 
لیست تامین کنندگان و فروشندگان گاز خط خورد و پس از این به 
بازار گاز و نفت با توجه به بحران اوکراین تغییر کرد و منابع جدیدی 
برای روسیه شکل گرفت، به عبارتی الان ۲ میلیون بشکه نفت 
روسیه پس از انتقال به پالایشگاه هند، فرآوری می شود و با گذر از 
موانع تحریمی به بازار اروپا فروخته می شود و به این شکل روسیه با 

بازار چین و اروپا همچنان در حال تامین منافع خود است. 
کستان را چگونه ارزیابی می کنید و آیا      تنش بین ایران و پا

نتیجه حاصل برای ایران مطلوب بود؟
کستان به نظر صاحب نظران عقلایی  تنش نظامی ایران و پا
کستان با پول کار می کند با  که می گویند ارتش پا نمی آید، چرا
حمایت عرب ها که برای آنها می جنگد، از این رو ایران می توانست 
با کمترین هزینه سیاسی -مالی با پرداخت هزینه ای اندک، حمله 
کستان  به اهداف تروریست ها در این کشور را به عهده خود کشور پا
می گذاشت، اما آنچه که جالب است، اینکه چین فوراً ابراز تمایل 
کستان را اعلام می کند، اما به راستی  به میانجیگری بین ایران و پا
چه دلیلی دارد که شک نکنیم که نفوذی های همین کشورها، 
کستان  خودشان این پروسه را ایجاد نکردند و در نهایت هم پا
با روشی تحقیرآمیز آن را به پایان برد. در حقیقت در حال حاضر 
لان اسلحه منفعت شان این است که صلحی نباشد و به این  دلا
ترتیب در دولت هفتم و هشتم آنچه که بر اساس انرژی برای صلح 
تعریف شده بود، به راحتی تغییر یابد، اما در حال حاضر باید در 
خصوص قرارداد خط لوله صلح کسانی که اهمال کردند حتماً 
کستان از ایران گاز وارد نمی کند، ولی  گرچه پا پاسخگو باشند. ا
کستان از کانال های مختلف فرآورده های نفتی ایران را وارد  پا
کستان در حمله به سراوان جالب است که جایی  می کند. رفتار پا
را مورد هدف قرار داده که مردم آنجا با آن کانال های رسمی در 
کستان رقابت می کنند. حتی  صادرات فرآورده های نفتی به پا
مدتی بین مقامات امنیتی و مرزی برای اینکه جلوی قاچاق گرفته 

شود، درگیری های پیش آمد. 
    تحلیل شما از رخدادهای صورت گرفته فی مابین ایران و 
کستان چیست و چه تغییراتی در بازار گاز در این بین حاصل  پا

خواهد شد؟
کستان ارتش با یک الیگارشی ثروتمند و قدرتمند مثل  در پا
کستانی  خانواده نوازشریف و خیلی های دیگر که ثروتمندان پا
هستند این کشور را اداره می کنند. ارتش این کشور روابط خیلی 
نزدیک و صمیمی با آمریکا دارد؛ یعنی عمران خان که نخست وزیر 
کستان بود به دلیل ملاقاتش با پوتین و اینکه حمله روسیه به  پا
کستان به تحریک ناتو و آمریکا  اوکراین را محکوم نکرد، نظامیان پا
از طریق نمایندگانی که در مجلس داشتند او را برکنار کردند. یکی 
کستان بالا رفته این است که بخش  از دلایلی که قیمت گاز در پا
کستان به اتومبیل های  عمده ای از حمل ونقل عمومی در پا
گر قرار باشد  کستان هم کمی تولید گاز دارد و ا CNG مجهزند. پا
کستان برای افزایش تولید گاز جذب  سرمایه گذاری خارجی به پا
شود این برخورد مرزی فرصتی است که قیمت گاز را افزایش داده 

باشند. باید منتظر بود تا اطلاعات بیشتری به بیرون درز کند. 
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چشم انداز یکساله بازار سرمایه
اخیر  روزهای  در  سرمایه  بازار  گرچه  ا
تعیین  شامل  منفی  عامل  سه  تاثیر  تحت 
و  غیراقتصادی  ریسک های  ک،  خورا خ  نر
گروه های خودرویی دچار  قرمزپوش شدن 
افت شده اما برآوردهای کارشناسان در کنار 
اقدامات هفت گانه دولت برای کمک به بورس، 
چشم انداز امیدوارکننده ای را در سال آینده 
پیش روی این بازار قرار داده است. به گزارش 
ایسنا، بازار بورس در روزهای اخیر تحت تاثیر 
سه عامل، قرمزپوش شد. نحوه قیمت گذاری 
ک و فرآورده های نفتی و گازی بود که  نرخ خورا
بدون تغییر ماند، اما تغییر مرجع قیمت گذاری 
بنزین از فوب سنگاپور به فوب خلیج فارس، 
که  کنش منفی بورس را به همراه داشت؛ چرا وا
نرخ خلیج فارس به طور میانگین سه یا چهار 
خ سنگاپور است. این تصمیم  دلار کمتر از نر
باعث شد دست کم در کوتاه مدت گروه های 
پالایشی در بورس قرمزپوش شوند. تنش های 
بازار  که  نیز عامل دیگری است  منطقه ای 
نوسان گیران را داغ کرد. بازار بورس معمولا به 
کنش منفی  تحولات بین المللی و سیاسی وا
نشان می دهد و بعضا در چنین مواقعی با 
افزایش عرضه مواجه می شود. شایعه ممانعت 
از عرضه ۱۲۰ هزار خودرو به قیمت حاشیه بازار 
نیز از دیگر عوامل کاهش قیمت نمادهای 
خودرویی بود که به کلیت بازار بورس لطمه وارد 
کرد. در سوی مقابل اعلام خبر حمایت ویژه 
دولت و مجلس از بازار سرمایه در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ از محرک های خوب بازار سرمایه است 
که می تواند اثر مثبت بر این بازار ایجاد کند. 
این می تواند جذابیت بازار سرمایه را افزایش 
کننده  دهد. عمده مدیران دارایی شرکت 
در یک نظرسنجی معتقدند بازده یک ساله 
بورس بیش از تورم خواهد بود. آذرماه امسال 
کننده  یک نظرسنجی با حضور ۴۳ شرکت 
با موضوع »شاخص اطمینان« درخصوص 
برآورد انتظارات مدیران دارایی از بازار سهام 
انجام شد که ۷۹ درصد از شرکت کنندگان بیان 
کردند بازده یک ساله بورس بیش از تورم خواهد 
بود. از سوی دیگر حمایت های دولت سیزدهم 
از بورس باعث بازگشت اعتماد سهامداران 
شده و فضای روانی مثبتی در این بازار ایجاد 
کرده است. سازمان بورس در دو سال گذشته 
برنامه های هدفمندی را به اجرا رسانده است. 
رسیدن شاخص کل به قله ۲. ۲ میلیون واحد 
می تواند بخشی از نتایج این حمایت ها باشد. 
افت و خیزهای روزهای اخیر نیز به باور برخی 
کارشناسان جزو ذات بورس است که در همه 
جای دنیا وجود دارد. بسته ۱۰ بندی دولت 
، حمایت از سهامداران خرد با  در ابتدای کار
بیمه سهام، الزام شرکت ها برای پرداخت سود 
سهام از طریق سجام، راه اندازی صندوق های 
سرمایه گذاری، پرداخت سودهای رسوبی 
به حساب شرکت ها، اجرای وعده های داده 
شده در پرداخت سود سهام عدالت و استفاده 
از ابزارهای نوین تامین مالی همچون گواهی 
سپرده کالایی در بورس انرژی از جمله اقدامات 

دولت در دو سال گذشته بوده است. 

آغاز عرضه خودروهای وارداتی
وزیر صمت گفت: عرضه خودروهای وارداتی 
دارد آزاد می شود و تعهدات مربوط به آن تا 
پایان سال به اتمام خواهد رسید. در همین 
راستا تولید خودروهای داخلی و خودروهای 
مونتاژی افزایش داده شده است، به نظر من 

وضعیت خودرو خیلی خوب است .
عباس علی آبادی وزیر صمت امروز در جمع 
خبرنگاران در پاسه به ایلنا از وضعیت بازار 
خودرو گفت و تصریح کرد: بازار خودرو رو به 
بهبود است و شرایط خوبی دارد اما به هر حال 
عده ای در این بازار زندگی می کنند و به دنبال 
منافع خود هستند.  وی افزود: مردم باید صبر 
و حوصله داشته باشند، روندها رو به بهبود 
است و بدون تردید عرض می کنم که وضعیت 
خوبی برقرار خواهد شد.  وزیر صمت همچنین 
در مورد آخرین وضعیت واردات خودرو گفت: 
عرضه خودروهای وارداتی دارد آزاد می شود 
و تعهدات مربوط به آن تا پایان سال به اتمام 

خواهد رسید.    

پیگیری افزایش  وام مشاغل خانگی
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی از پیگیری افزایش سقف 
هفتم  برنامه  در  خانگی  مشاغل  تسهیلات 
گفت: درصددیم با توجه  توسعه خبر داد و 
به افزایش متقاضیان مشاغل خانگی و رشد 
اشتغال در این بخش، در برنامه هفتم بودجه 
بالایی برای کسب و کارهای خانگی بگیریم.  
آزیتا همتیان در گفت وگو با ایسنا، درباره افزایش 
کرد:  سقف تسهیلات مشاغل خانگی اظهار 
در راستای افزایش سقف تسهیلات اشتغال 
خانگی پیگیر هستیم که این اعتبار برای سال 
آینده افزایش یابد ولی به مصوبه شورای پول و 

اعتبار نیاز است. 
وی افزود: با توجه به آنکه روند رو به رشدی را 
در بحث ایجاد اشتغال خانگی داشتیم و تعداد 
تقاضا برای کسب و کارهای خانگی افزایش یافته 
است و از طرفی با افزایش روز افزون متقاضیان 
مشاغل خانگی، حجم تسهیلات کم است ولی 
اصل کار ما تا پایان سال است و برای سال آینده 
تمرکز خود را روی بحث بازار فروش گذاشتیم 
تا بتوانیم ۱۰ هزار میلیارد تومان از بانک مرکزی 
بگیریم و امیدواریم بانک مرکزی در این زمینه 

همکاری کند. 

: تنش های نظامی  آرمان ملی -صدیقه بهزادپور
قیمت  در  تغییراتی  ایجاد  باعث  منطقه  در  سیاسی 
که البته دامنگیر ایران  گاز شد  و موازنه بازار نفت و 
نیز گردید. این مهم به ویژه همزمان با پاسخ ایران به 
کستان، اقلیم کردستان و سوریه  اقدامات تروریستی در پا
شدت یافت و با شکل گیری تنش های مرزی فی مابین 
کستان افزایش  کستان، قیمت گاز در کشور پا ایران و پا
کستان در مواجهه با حمله موشکی  یافت. اقدام پا
ایران، با هر پشت پرده ای، این سوال را برای همگان 
ایجاد کرد که چرا ایران نسبت به عهدشکنی های کشور 
کستان در خصوص انجام تعهدات خود درباره خط  پا
لوله صلح در مجامع بین المللی شکایت نمی کند و این 
کشور را ملزم به پرداخت جرایم سنگین در این زمینه 
کستان و پس از آن به هند  نمی نماید. صادرات گاز به پا
با عنوان خط لوله صلح بیش از سه دهه است که بین 
ح بوده و درگیر بدعهدی های  کستان مطر ایران و پا
می گویند  کارشناسان  که  آنطور  شده،  کستانی ها  پا
ح تاپی  ح را همسو با طر کستان اجرای این طر دولت پا
پیش می برد. ایده احداث خط لوله صلح در سال 1۹۹۰ 
کستان و  ح و قرار شد این خط لوله گاز ایران را به پا مطر
هندوستان منتقل کند که پیام آور صلح و دوستی در شبه 
قاره باشد. بر اساس توافق اولیه، قرار بود این خط لوله 
کستان  ۲۷۰۰ کیلومتری، گاز صادراتی ایران را از مسیر پا
به هند منتقل کند. در حالی که ایران با هزینه ای بالغ بر 
1/5 میلیارد دلار برای ساخت این خط لوله به امید منتفع 
شدن از درآمد صادرات گاز از طریق این خط لوله، تنها 
بازنده این قرارداد است. در این باره با محمود خاقانی، 
کارشناس حوزه انرژی به گفت و گو پرداخته ایم که در 

ادامه می خوانید. 

 »آرمان ملی« در گفت و گو با محمود خاقانی 

دلایل شکست قرارداد خط لوله گازی صلح را بررسی می کند

کاوی شکست خط لوله صلح  کاوی شکست خط لوله صلح وا وا
کستان کستانبا پشت کردن پا با پشت کردن پا

در پاکستان ارتش با یک الیگارشی 
ثروتمند و قدرتمند مثــل خانواده 
نوازشــریف و خیلی هــای دیگــر 
که ثروتمندان پاکســتانی هستند 
این کشــور را اداره می کنند. ارتش 
این کشــور روابط خیلــی نزدیک 
و صمیمی بــا آمریــکا دارد؛ یعنی 
عمران خان که نخست وزیر پاکستان 
بود بــه دلیل ملاقاتش بــا پوتین و 
اینکه حمله روســیه به اوکراین را 
محکــوم نکرد، نظامیان پاکســتان 
به تحریک ناتو و آمریــکا از طریق 
نمایندگانی که در مجلس داشتند او 

را برکنار کردند

کستان     دست های پنهان شکست خط لوله صلح گازی در پا

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت که حذف نام ایران از فهرست توصیه هفتم گروه اقدام 
مالی بدان معناست که همکاری های اقتصادی با ایران ریسک اشاعه 
سلاح های کشتارجمعی را ندارد؛ این بدان دلیل است که تولید سلاح های 
متعارف و موشکی ایران تحت تحریم سازمان ملل نیست. ابوالفضل 
عمویی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به حذف نام ایران از ذیل توصیه شماره 
۷ گروه ویژه اقدام مالی )FATF( گفت: حذف نام جمهوری اسلامی ایران از 
فهرست توصیه هفتم کارگروه اقدام مالی یا FATF از آثار پایبندی جمهوری 
اسلامی ایران به قطعنامه ۲۲۳۱ سازمان ملل است و نتیجه اقدامات 
جمهوری اسلامی در چارچوب این قطعنامه در هشت سال گذشته به 
شمار می آید. وی یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران با پایان سال هشتم 
اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ محدودیتی در تولید سلاح های متعارف و موشکی 
ندارد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
کید کرد: توصیه هفتم FATF شامل کشورهایی می شود که  اسلامی تا
ریسک بالایی در اشاعه سلاح های کشتارجمعی دارد؛ وقتی نام ایران از 
ذیل این توصیه حذف می شود یعنی همکاری اقتصادی با جمهوری 

اسلامی ایران ریسک اشاعه سلاح های کشتارجمعی را ندارد لذا به طور 
غیرمستقیم نشان می دهد تولید سلاح های متعارف و موشکی ایران 
تحت تحریم سازمان ملل نیست، هر چند در گزارش های FATF، برای 
کنش مالی با ایران همچنان ریسک حمایت مالی از تروریسم و  انجام ترا
پولشویی ادعا می شود که البته ادعای بی مبنایی است. عمویی همچنین 
اظهار کرد: پیامد حذف نام ایران از ذیل توصیه هفتم آن است که ریسک 
کنش های مالی را کاهش می دهد و تعداد تکرار نام  شهرت ایران برای ترا
ایران از گزارش های نوبه ای FATF کاهش پیدا می کند. وی خاطرنشان 
کرد که موضوع توصیه هفتم جدا از روند همکاری های ایران با گروه اقدام 
مالی است و همچنان دو پرونده پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تروریسم و کنوانسیون پالمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام باز است و 
گانه ای به شمار می رود. سخنگوی کمیسیون امنیت  اینها موضوعات جدا
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی اقدام وزارت اقتصاد برای 
پیگیری حذف نام ایران از فهرست توصیه هفتم FATF را اقدام به جایی 
خواند و گفت: در نوع همکاری ما با گروه اقدام مالی در مسائل باقیمانده 

همچنان چالش هایی دارد. 

ابوالفضل عمویی تشریح کرد

آثار و پیامدهای 
حذف نام ایران از 
فهرست توصیه هفتم 
FATF


